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پولاد کیمیایی
بازیگر

 گاهی صحبت درباره  مقوله ای خاص کار سختی 
اس��ت. این که آدم بخواهد در چن��د جمله به تمام 
اتفاقاتی که در طول یک س��ال برایش افتاده اشاره 
کند، ممکن نیست اما ش��اید بتوان برخی از آنها را 

مرور کرد... 
ما در موقعیت مهم تاریخی به سر می بریم و تقریبا 
به لحاظ اقتصادی شرایط سختی را تحمل می کنیم. 
تورم و گرانی در کشورمان بیداد می کند و متاسفانه 
مسأله ای که این روزها به دغدغه  بسیار بزرگی برای 

مردم کشورمان تبدیل شده، گرانی است!
گفتم بحران! اما فکر می کنم بح��ران و گرانی در 
مفهوم عید نمی گنجد! عید یعن��ی همه چیز ارزان  
باشد و مردم در امنیت کامل به سر ببرند. متاسفانه 
هرسال که می گذرد، معنای واقعی این مفهوم تغییر 
پیدا می کند! مردم وقتی به خری��د عید می روند و 
می خواهند آجیل و میوه بخرند با قیمت های گزافی 

مواجه می شوند و این نهایت بی انصافی است.
انصاف نیست کارگری- که متوسط درآمدش زیر 
یک میلیون تومان است- برای خرید یک عدد مرغ 
18 هزارتومان پول بپردازد. احساس می کنم بعضی 
از فروشنده ها خودش��ان این قیمت ها را دستکاری 
می کنند. در مقاب��ل چنین اتفاقی اگر ش��اکی به 
تعزیرات هم ش��کایت کن��د، تازه بعد از یک س��ال 
پرونده اش به قوه  قضائیه می رود؛ که در این صورت 
یا شخص متخلف را جریمه می کنند یا ماجرایش در 

میانه راه خاتمه می یابد! 
امیدوارم در سال جدید مس��ئولان راه حلی ارایه 
دهند تا جلوی این اتفاق��ات و همچنین ترافیک و 
شلوغی  های شهر گرفته شود. چون وقتی اتوبان را 
نگاه می کنیم و 20 قدم از ی��ک لاین به لاین دیگر 
حرکت می کنیم، به غیر از زش��تی ها متوجه چیز 
دیگری نمی شویم. همه به هم می پرند و بحث و دعوا 
می کنند! متاسفانه این بی نظمی فرهنگ کشور را 
خدشه دار می کند.  نمی دانم چرا برخی از تغییرات 
که باید ب��ه وجود بیاید، رخ نمی ده��د و جلوی این 
بی نظمی ها که حتی خودمان هم می توانیم با تدبیر 
آنها را از میان برداریم، گرفته نمی ش��ود. انگار باید 
برخی به شکل غیرقانونی رفتار کنند یا توپ و تانک 
بیاورند تا اتفاق خاصی بیفتد؟! امیدوارم هرچه زودتر 

به این مسائل رسیدگی ش��ود تا حداقل  درصدی از 
مشکلات کشورمان از بین بروند.  امیدوارم دستاورد 
دولت تدبی��ر و امید برای آغاز  س��ال نو به نتیجه ای 
برس��د. با توج��ه به تلاش ه��ا و س��ختی هایی که 
رئیس جمهوری و روس��ای مهم کش��ور امس��ال و 
همچنین  سال گذشته از خود نشان دادند، امیدوارم 

 سال جدید اتفاق های مهمی در این زمینه بیفتد. 
مثلی هس��ت که در آن می گویند، س��الی که به 
شنبه بیفتد،  س��ال خوبی است. چه بسا اتفاق هایی 
هم که در سینما افتاد، همه نشان از تغییرات مثبتی 
بود که در این زمینه رخ داد.  نش��انه ها حاکی از آن 
است  س��ال متحولی خواهیم داشت و تمام اتفاقات 
خوبی که در انتظارش بودیم، خواهد افتاد. در  سال 
93 به عنوان مثال اتفاقاتی که در صداوسیما به وجود 
آمد و همچنین مذاک��رات منطقه ای، همه اتفاقات 
خوب و امیدوارکننده ای بودند، امیدوارم ماحصل این 

اتفاقات را در سال آینده ببینیم. 
امیدوارم در سال جدید اتفاقات خوشایندی بیفتد 
و جلوی بی عدالتی ها و گرانی ها گرفته شود. دولت و 
شهرداری تدبیری بیندیشند و این مشکلات هرچه 
زودتر از سر راه برداشته شوند. چون بزرگترین ضربه 

به خودمان وارد می شود. 
من در ای��ن ایام دنبال کار س��اخت اولین فیلمم 
هستم که قرار است به زودی کلید بخورد، اما توصیه و 
پیشنهادم به مردم عزیز کشورمان این است که از این 
ایام و در کنار هم بودن نهایت استفاده را ببرند. چون 
در ایام عید خیلی نمی توان لحظه ای را پیدا کرد که 
آن را به کت��اب خواندن و فیلم دیدن اختصاص داد. 
بیش��ترین وقت صرف دید و بازدیدهای خانوادگی 
می شود. عده ای هم به مس��افرت می روند.  دو سال 
پیش عید تهران بودم. در روزهای خلوت تهران، در 
ترافیکی ماندم. درحوالی اتوبان مدرس- همت دیدم 
همه خودرو هایشان را پارک کردند و برای تفریح و 
عکس گرفتن به فضای س��بز رفته اند. یک لحظه از 
این حرکت تعج��ب کردم که چرا می��ان این همه 
شلوغی و ترافیک یک س��ری به پارک رفته اند؟! آن 
هم وسط اتوبان! بعد که به عمق این قضیه فرو رفتم، 
فهمیدم که آدم باید همیش��ه با هر میزان درآمدی 
که دارد سعی کند بیش��ترین استفاده را از لحظات 
زندگی اش ببرد. چون زندگی همین لحظات است. 
همین که با هم باش��یم، نهایت خوشبختی است. 
امی��دوارم که همه با ه��ر آنچه دارند از  داش��ته ها و 

لحظه هایشان بیشترین استفاده را ببرند. 

حسن فتحی
کارگردان

آرزو دارم  سال 94 آمیخته با آرامش و شادکامی 
بیشتری برای مردم ایران و همچنین هموطنان 
سراسر دنیا باشد، کاش مشکلات و رنج ها کمتر 
باش��د. کاش س��ینمای ایران هم ب��ا اضطراب و 

استرس کمتری بتواند آثارش را تولید کند...
خاصیت بهار این گونه اس��ت ک��ه ناخودآگاه 
احساس  نو ش��دن و طراوت و دوباره متولد شدن 
با خود به همراه دارد. احس��اس س��لام دوباره به 
زندگی، امی��دواری به زندگی و...  توصیه می کنم 
همه کسانی هم که در این ایام به سفر می روند، در 
جاده ها مراقب رانندگی کردن خود باشند. مسائل 

ایمنی راه را رعایت کنند و اجازه ندهند لحظات 
خوب بهار با یک سهل انگاری از بین برود...

توصیه می کنم، هموطنان عزیز اگر قصد دید 
و بازدید دارند، آدم های تهیدست را هم فراموش 
نکنند و به بزرگترهای خودشان هم بیشتر توجه 
کنن��د. به هرحال بچه های بی سرپرس��تی که از 
حضور پدر و م��ادر در زندگی هایش��ان محروم 
هستند، دوست دارند که در این ایام اطرافشان پر 
باشد و احساس تنهایی نکنند. چه خوب است که 
در روزهای آغازین  سال نو به یاد این دسته عزیزان 
و همچنین س��المندان و بیمارانی که به حضور 
دیگران در زندگی ش��ان احتیاج دارند، باشیم و با 
تقسیم شادی هایمان نگذاریم که کسی احساس 
تنهایی کند. نگذاریم غربت تنهایی و غصه، آنها را 

تنها تر کند. 

فرزاد موتمن 
کارگردان

آرزو می کن��م در  س��ال جدی��د دیگر کس��ی 
نتوان��د اختلاس کند و هرچ��ه زودتر جلوی این 
اختلاس های چند صد میلیاردی گرفته ش��ود. 
صدمه های این معضل یکی، دو تا نیست. علاوه بر 
این که سرمایه ارزی از بین می رود و بانک مرکزی 
اسکناس چاپ می کند، حاصل تمام این اتفاقات 
دودش به چشم طبقه متوس��ط جامعه می رود. 

متاس��فانه بعد از این اختلاس ها، اقشار ضعیف 
بیشتر از قبل صدمه دیدند و فاصله طبقاتی با دیگر 

طبقات بیشتر شد. 
امیدوارم در  سال جدید تبعیض و پارتی بازی و 
لابی در سینما از میان برداشته شود. ممیزی ها 
کاهش داده شود و اعتماد مدیران به فیلمسازان 
بیش��تر.  امی��دوارم در این بهار مردم حال ش��ان 
خوب باشد. من که به این فصل آلرژی دارم. دچار 
تنگی نفس می شوم و 2 هفته اول افسرده هستم. 
بهار فصل من نیس��ت. فصل من پاییز اس��ت - 

ابتدای آبان تا انتهای آذر...

گلاب آدینه
بازیگر

سال نو را به همه  هموطنانم تبریک می گویم و 

برای همه آرزوی شادمانی، خوشبختی و سعادت 
دارم. احس��اس می کنم ایام نوروز زمانی است که 
مردم باید بیش از همیشه خوش بگذارنند، برای 
همین می خواهم تنها این توصیه را به مردم داشته 

باشم: تا آنجایی که می توانید خوش بگذرانید!

بیژن بنفشه خواه
بازیگر

آرزوی من برای مردم و هم��ه  هنرمندان این 
است که  سال خوب همراه با شادمانی و تندرستی 
پیش رو داشته باش��ند. از همه می خواهم در ایام 
تعطیلات نوروز درست رانندگی کنند و به همه  

قوانین راهنمایی و رانندگی پایبند باشند، نگذارند 
این ایام برای عده ای تبدیل به عزا شود. امیدوارم 
هنرمندان در  سال جدید کارهای بیشتری انجام 
دهند و هیچ کس بدون کار نماند.  سال گذشته، 
 سال بدی نبود؛ اما بازهم امیدوارم  سال جدید بهتر 
باشد. خصوصا مایحتاج عمومی مان ارزان تر شود و 
وضع اقتصادی  ما به یک ثبات برسد.  سال نو را به 

همه تبریک می گویم!

عید یعنی در کنار هم بودن 

نگذاریم کسی در این ایام تنها بماند

کودتای اختلاس های چند میلیاردی!

بی دغدغه خوش بگذرانید

درست رانندگی کنیم، حتی در نوروز!

دست از سر هنرمندان بردارید شکر که بهار رسیده...

هنوز از ته دل می خندم برای اعتلای شادی، امید و ثبات امنیتی دعا کنیم

بخشندگی را از بهار بیاموزیم

نوروز یعنی روزه��ای ما نو به نو می ش��ود. لباس های نو 
می پوش��یم و با این نو ش��دن، نوعی نش��اط به زندگی  مان 
می  آید. همه  اینها در کنار هم خجسته و زیباست. از زمانی 
که به یاد دارم همه   مردم ایران عید نوروز را با عشق و شادی 
جشن می گیرند.  ما هم جلوه ای از طبیعت هستیم، همانند 
طبیعتی که بعد از پشت سر گذاشتن زمستان جان تازه ای 
می گیرد، زمستانی که در آن درختان عریان، خشک و پیرتر 
می ش��وند، ما هم با آمدن نوروز برای زندگی  ش��ور و نشاط 
دیگری پیدا می کنیم. نوروز به نوعی بزرگداش��ت زندگی 
انس��ان اس��ت. این موضوع که طبیعت هی��چ گاه در طول 
زمس��تان از بین نمی رود، بلکه تنها مدتی به خواب می رود 
تا دوباره برخیزد، سر لوحه زندگی من است. با آغاز بهار هر 

روز که از خواب بیدار می شوید، می بینید که پروردگار عالم 
این همه زیبایی و برکت را بدون استثنا به همه تقدیم کرده 
است، بنابراین می توانیم این بخشندگی را از رابطه خداوند با 
طبیعت یاد بگیریم.  بهار رستاخیز حیات است. هیچ چیزی 
بالاتر از زندگی نیس��ت. نوروز، معنای واقعی زندگی را به ما 
عینن نش��ان می دهد. ن��وروز از آن ایامی اس��ت که هرگز 
نمی توانم آن را فراموش کنم، خصوصا خاطره س��ینی های 
س��بزی خوردن که تربچه،  ترخون و نعنا در آن به چش��م 
می خورد. آمدن نوروز همزمان اس��ت با زیباتر ش��دن هوا، 
شکوفه دادن گل ها و درختان و...! همه اینها نشانگر این است 
که زندگی از نو زنده ش��ده و ما باید از آن الگو بگیریم. نوروز 
برای من سمبل خرد است.  اگر به شعار دادن تعبیر نشود،  
من برای مردم آرزوی خوشبختی، برکت و سلامتی می کنم. 
س��لامتی موقعیت استثنایی اس��ت که به یک انسان داده 

می شود. تن که سالم باشد، عقل هم سالم می ماند. اما اگر تن 
سالم نباشد، نمی تواند جواب انرژی های درونی و بیرونی را 
بدهد. این موضوع غم انگیز است. سلامتی مهم ترین داده ای  
است که خداوند به بندگانش می دهد و ما تنها زمانی که آن 
را از دس��ت می دهیم متوجه اهمیت آن می شویم. همانند 
نعمت وجود پدر و م��ادر که تا وقتی در کنارمان هس��تند 
و برایمان امنیت و س��عادت ایجاد می کنن��د، متوجه آنها 
نیستیم و زمانی که از دست شان می دهیم،  تازه می فهمیم 
چه پش��تیبان ها و عزیزانی را از دس��ت داده ایم. به همین 
دلیل فکر می کنم س��لامتی مهم ترین اصل زندگی است. 
امیدوارم مردم ایران س��لامت و خوشبخت باشند و برکت 
زندگی همیش��ه به  آنها وفا کند. برای هنرمندان تئاتر هم 
آرزوی توفیق آمال شان را دارم. تئاتر آینه زندگی است. اگر 
این آینه تاریک شود، دل هنرمند نیز تاریک می شود. تئاتر 

عشق زندگی است. شما زمانی که تئاتر کار می کنید با همه 
چیز و همه کس همراه می ش��وید و این همان عشقی است 
که شما را به تئاتر پیوسته می دارد. اما در عین حال تئاتر هم 
یک حرفه است و هنرمندان باید بتوانند با آن زندگی شان را 
بگذرانند، اما اغلب این اتفاق نمی افتد. بیشتر هنرمندان تئاتر 
درحال ایثار کردن هستند تا چرخه این هنر همچنان درحال 
چرخش باقی بماند. اما مگر می شود اقتصاد را فراموش کرد؟ 
اگر یک پزش��ک نتواند با درآمدی که از شغل اش به دست 
می  آورد زندگی اش را بگذران��د و خانواده اش را اداره کند آن 
ش��غل به چه دردی می خورد؟! تئاتر ما این روزها در وضع 
مصیبت باری به س��ر می برد که امیدوارم در  سال جدید ما 
از این وضع بیرون بیاییم. امیدوارم مردم هم در  سال جدید 
بیش از پیش از تئاتر حمایت کنند و اوقات فراغت خودشان 
را با تماش��ای نمایش ها بگذرانند. چرا که تئاتر انسان را به 
والایی دعوت می کند. همیش��ه آرزو داشتم که خودم هم 
همین کار را انجام دهم و تا جایی که توانستم در عملی شدن 

آن کوشش کرده ام.

پری صابری
کارگردان تئاتر

حمید حامی 
 استاد دانشگاه 
و پژوهشگر حوزه تاریخ

یک��ی ازخاصیت های فروردین ماه این اس��ت که 
اغلب کینه و کدورت ها و جن��گ و جدل ها از میان 
برداشته می شود. تنش ها کمتر می شود و اغلب مردم 
شاد هس��تند. میهمانی می روند، آجیل می خورند 
و کمت��ر دچار بح��ران و درگیری می ش��وند. مثل 

ماه رمضان مردم حالشان خوب است.
اما یکی از مشکلات فرهنگی ما معضلات ترافیک 
و احترام نگذاشتن مردم نسبت به یکدیگر است که 
این قضیه در سال های اخیر بیشتر به چشم می خورد. 
امی��دوارم مردم در  س��ال جدید مهربان ت��ر و رفتار 
مناسبی با هم داشته باشند. ما ایرانی هستیم، همه 
در یک کشور زندگی می کنیم و باید درک بیشتری 
نسبت به هم داشته باشیم. همه  ما انسان هستیم و 
مخلوقات خداوند و نباید با هم به بدی رفتار کنیم و 
این رفتارهای زننده را- خصوصا در رانندگی- از خود 
نش��ان دهیم.  امیدوارم در  سال جدید همه  مردم به 
قوانین رانندگی احترام بگذارن��د. تا جای ممکن از 

شنیدن به موسیقی های رپ و صداهای ناهنجاری 
که باعث برهم زدن آرامش می ش��ود، کناره گیری 
کنند. چون احساس می کنم یکی از علت های مهمی 
که در رانندگی اختلال ایجاد می کند، گوش دادن به 

این نوع آهنگ هاست...
هرچند موسیقی- خصوصا موس��یقی پاپ- در 
س��ال های اخیر به س��مت بیراهه رفته اس��ت، اما 
امیدوارم که  سال 94،  س��ال خوبی برای این عرصه 
باشد و خواننده ها و پدیده های جدیدی به آن معرفی 
ش��وند.  امیدوارم فیلم هایی هم که مردم در این ایام 
دنبال می کنند به انتخاب خودش��ان باشد و حتی 
برای برخی فیلم ها هم خودشان ممیزی ایجاد کنند. 
چون در اکثر کش��ورهای خارجی سن تماشاگران 
مشخص اس��ت و تعداد محدودی از افراد حق دارند 
که به تماش��ای برخی فیلم ها بنشینند. اما در ایران 
کارتون هایی که بچه های زیر 15 س��ال می بینند، 
متعلق به 14 و 15 س��ال به بالاست. با این که برخی 
خودشان- خصوصا افراد تحصیلکرده و اساتید- این 
موارد را رعایت می کنند، اما معتقدم باز هم توجه به 
این مسأله کم است و امیدوارم که عموم مردم هم این 

مسأله را رعایت کنند. 

بهزاد فراهانی
بازیگر

اج��رای آداب و س��نت های ن��وروز ارتب��اط 
زیادی ب��ه مس��أله اقتص��اد م��ردم دارد، یعنی 
زمان��ی ک��ه اقتص��اد م��ردم س��الم باش��د آنها 
می توانند ب��ه س��نت ها، تعهد ه��ا و... بپردازند. 
وقتی هم که اینطور نیست، مس��لما نمی توانند 
ب��رای بچه هایش��ان لباس ن��و بخرن��د، آجیل و 
ش��یرینی تهیه  کنند ی��ا روحیه ای��ن را ندارند 
که س��بزه بیندازند، ماهی قرمز بخرند و س��فره 
هفت سین ش��ان را تکمیل کنن��د. درواقع همه  
اینها ارتباط مس��تقیمی به وضع اقتصادی دارد 
ک��ه متاس��فانه این  روزه��ا خوب نیس��ت و این 

شرایط را برای همه سخت و دشوار کرده است. 
اگر م��ن هم بخواه��م برای مردم کش��ورم در 
هر کجای دنیا که هس��تند آرزویی کنم همانند 
آنچ��ه همه ب��رای هم��ه می خواهند س��عادت، 
سلامت و خوش��بختی را آرزو می کنم اما آرزوی 
ش��خصی ام، آرزویی که ب��رای  س��ال 94 برای 
مردم دارم این اس��ت که همه ما به یک ش��رایط 

دموکراتیک برس��یم ت��ا هم��ه از زندگی خوبی 
بهره مند ش��وند چراکه ما کش��ور غنی هستیم و 
چطور می ش��ود نتوانیم مردم مان را از معیشت 
س��الم و درس��تی برخوردار کنیم.  متاسفانه در 
این  س��ال ها میانگین کتاب خواندن در کشور ما 
به صفر رسیده  اس��ت. بعضی معتقدند اینترنت 
و ش��بکه های ماهواره دلیل پایین آمدن س��طح 
مطالعه مردم ما اس��ت. در حالی  ک��ه به نظر من 
مردم ما اشتهای خواندن شان را از دست داده اند 
چرا ک��ه این موضوع هم به روحی��ه افراد مربوط 
اس��ت. وقتی نمی توانیم بخندیم و دلمردگی در 
فضای جامعه وجود دارد چطور می شود به سراغ 
کتاب خواندن برویم؟! امیدوارم در  س��ال جدید 
میانگین کتابخوانی م��ا ایرانی ها به همان اندازه 
10 س��ال پیش برس��د. امیدوارم مردم در  سال 
جدید بتوانند همدیگر را بیشتر دوست بدارند و 
به هم احترام بگذارند چون این وضع سبب شده 

مردم این روزها کم حوصله و عصبی تر باشند. 
برای هنرمندان تنها ی��ک آرزو دارم، مدیران 
در  سال جدید دس��ت از س��ر هنرمندان بردارد 
و بگذارد آنها کارش��ان را انجام دهند. نوروزتان 

پیروز!

بهروز غریب پور
کارگردان

شهر با صفای ما پیش از عید دیدنی بود: سنندج 
زیبا، کوچک و بزرگ می شد: مردانی به اطراف شهر 
می رفتند تا خار جمع کنند و پش��ته های خار را در 
کوچه و بازار بفروش��ند چون ما شب تحویل  سال 
بر بام های خانه هامان که مطبق بود یا به خانه های 
همس��ایه راه داش��ت با لباس های اغل��ب نو جمع 
می شدیم، بادبادک ش��معدار به هوا می فرستادیم، 
آتش روش��ن می کردیم و دور ت��ا دور آتش حلقه 
می زدی��م و پایکوبی می کردیم. صب��ح روز عید در 
خانه و کوچه و خیابان بس��اط تخم مرغ بازی به راه 
می افتاد و هر کسی به دیگری که می رسید، حتی 
اگر قهر هم بودند به  یکدیگر عید مبارکی می گفتند: 
جژ نه کتان موارک )جشنتان مبارک( و گردنمان 
آزا که )حلالمان کن( می گفتند. ش��هر را ش��وری 
می گرفت که آمدن »نوروز« را باور کردنی می کرد.... 
دو سینما در س��نندج بود که در روزهای عید کار و 
بارشان س��که بود: فیلم شب عید و تئاترهایی که از 
راه همدان به س��نندج می آمدند: من نخستین بار 
صابر آتش��ین و دختر او را که هم سن  و سال خودم 
بود را بر صحنه یکی از این دو سالن سینما فردوسی 
دیدم، نعمت الله گرجی را هم در سالن دیگر »سینما 
رئوف« به یاد می آورم.... غلغله بود. مهم نبود که چه 
می گویند و نمایششان سطحی است بلکه مهم بود 
که آنها در ش��ادمانی ما ش��ریکند... بر بلندای شهر 

یک باشگاه بود: باشگاه افسران که من در همان جا 
نخس��تین چرخ و فل��ک زندگیم را دی��دم: حتما 
کوچک بود اما ما فکر می کردیم که س��وار هواپیما 
ش��د ه ایم و جیغ و داد ش��ادمانانه توام با ترسمان بر 
خنده و شادی نظاره گران می افزود. افسران در این 
باش��گاه »گاردن پارتی«، درست به همین اسم راه 
می انداختند من در همان جا نخستین حاجی فیروز 
و آتش افروز و به یاد ماندنی تر از همه آنها »عروسک 
مب��ارک« را دی��د ه ا م و از این که این عروس��ک رنِد 
خودش را جلوی ماش��ین ش��اه می اندازد و لودگی 
می کند و خ��ود را ب��ه موش مردگ��ی و نیمه جان 
شدن می زند تا سوار ماشین ش��اه بشود! و می شد، 
هنوز از ته دل می خندم..... عید آن روزها در ش��هر و 
روستای کردستان به معنی واقعی عید بود: در دهات 
دخترکان و پسرکان سبدی را به شال های به هم گره 
داده شان می بس��تند و از روزنه بام خانه ها به پایین 
می فرس��تادند و خطاب به صاحبخانه می گفتند: 
هتره و متره »هیترا و میترا« شاید، بهتون فرزند پسر 
بدهد، چیزی در سبدمان بیندازید و پس از تکرار این 
کار تخم مرغ ها، گردوها، کشمش ها را چنان چون 
مائده های آسمانی چنگ می زدند و می خوردند و به 
همراه سرنا و دهل پایکوبی می کردند... انگار همین 
دیروز بود اما برای ش��ما که ممکن است در لحظه 
تحویل  سال هم س��رتان توی کامپیوتر باشد اینها 
»گذشته است« اینها قصه است اما برای ما واقعیتی 
پرمعنا بود »گذش��ته« می رفت تا »آینده« بیاید و 

نفس این گذشتن ایام شکوهمند بود .....
بهار، عید و آمدن آینده بر شما مبارک باد

خشایار اعتمادی
خواننده

سالی که گذشت برای اهالی موسیقی به لحاظ ثبات 
امنیت ، س��ال خوبی نبود.همه ما به دنبال این هستیم 
که قوانی��ن در همه حیطه ها رعایت ش��ود و ما به ثبات 
اقتص��ادی،  اجتماعی، سیاس��ی و... برس��یم چون این 
تبعیض ها و قانون شکنی ها در همه جا وجود دارد، نه تنها 
عرصه موسیقی البته همه دولتمردان و مردم در تلاشند 
که قوانین رعایت و ثباتی بر جامعه حکمفرما شود و تنها 
قشر کوچکی هستند که از این بی ثباتی ها بهره می برند 
که البته آنها هم مطمئن باشند تنها در مقطع کوتاهی 
به خاطر این آشفتگی ها خوش��حال خواهند ماند، چرا 
که خودش��ان هم در درازمدت دچ��ار چالش خواهند 
شد. ما در  س��ال جدید به ثبات امنیتی در همه حوزه ها 
نیازمندیم. عادات، س��نت ها و آیین های ملی و دینی ما 
جزو باورهای ریشه دار ملت باستانی مان است که نسل 
به نسل و با گذشتن به ما رسیده اند و قرار است ما هم آنها 
را به نسل های آینده منتقل کنیم. کشورهای بسیاری 
هستند که پیش��نه تاریخی ندارند؛ اما با ایجاد بدعت  ها 
برای خودشان آیین ها و رسوماتی را درست می کنند تا 
شاید هزاران  سال بعد به سنت هایشان تبدیل شود اما در 
مورد ما ایرانی ها این گونه نیست چراکه ما این آیین های 
مذهبی و ملی را از گذشتگانمان به ارث برده ایم و البته ما 
هم برای فرهنگ و تاریخ مان مکلف به حفظ و پاسداری 
از آنها هستیم. چون این نمادها و آیین ها مبین قدمت 
سرزمین مان ایران اس��ت. من هم به نوبه خودم همانند 

دیگر هموطنان به این عادات و س��نن پایبند هس��تم.  
همچنین فکر می کنم شرع ما توانسته به لحاظ اخلاقی 
این آیین ها را تکمیل کند، همانند س��فارش به عیادت 
از بیم��اران، توجه و محبت به بزرگترها، دس��تگیری از 
مردم تهیدست و مشکل دار، کمک به همدیگر، تلاش 
برای خوشحال کردن دیگران، س��ر زدن به کسانی که 
خدای ناکرده عزیزی را در  س��ال پیش از دست داده اند 
و به قول معروف عید اولشان است، همه و همه در کنار 
نو شدن طبیعت، ش��کوفه  دادن گل ها،  هر چند امسال 
زمستان س��نگین و پربارشی نداش��تیم به حال وهوای 
نوروز رنگ و بوی دیگر بخش��یده است. چه خوب است 
خصوصیات و اخلاق انسانی مان هم در این فصل شکوفا 
شود، مهمتر آن که برای اعتلای شادی، نشاط و امید دعا 
کنیم. دعا کنیم همه در کنار هم شاد باشیم، حتی برای 
آرزوهای محال همدیگر هم دعا کنی��م چرا که هرچه 
تعداد انسان های خوشبخت روی کره زمین بیشتر باشد 
زندگی برای همه شیرین تر، جذاب تر و ساده تر خواهد 
شد. اگر حلاوت تنها مختص به قشر خاصی باشد، خودِ 
آنها هم نمی توانند از زندگی شان لذت ببرند و شاد باشند. 
چون می دانند در جایی دیگر عده ای ناراحت هس��تند، 
بنابراین همه  ما باید دعا کنیم ک��ه همه عزت، کرامت، 
سلامتی، شادی و ثروت داشته باشند. هر  سال سر سفره 
هفت سین منتظر هستم تا خداوند بزرگترین عیدی را 
به من بدهد، آن لحظه تنها آرزوهایم را به زبان می  آورم، 
آرزوهایی همانند حفظ س��لامتی عزیزان��م! آرزوهای 
دیگ��ری هم دارم؛ اما همیش��ه بیش از خواستن ش��ان 
دعا می کنم خداوند ابتدا آنها را برایم خیر کند س��پس 

اجابت شان کند. 

عیدانه های 
هنرمندانه


